

Circular No. 23 /2025
2025/12/03

تعميم رقم : 23 / 2025 م
2025/12 /03 م

الموضوع: تنظيم إجراءات تشخيص اضطراب طيف التوحد

Subject: Regulation of Autism Spectrum Disorder (ASD) Diagnostic Procedures

Please be informed that the diagnosis of Autism Spectrum Disorder (ASD) is a specialized medical process that must be performed exclusively by designated reference health establishments. Accordingly, and in light of requests submitted to some private health establishments for diagnostic reports for the purpose of applying for support from the Ministry of Social Development and the Social Protection Fund, or for obtaining scholarship eligibility from the Ministry of Education; the Ministry emphasizes the necessity of adhering to the following:

يرجى التفضل بالعلم بأن تشخيص اضطراب طيف التوحد يعد من الاختصاصات الطبية المتقدمة التي تتم حصراً من خلال المؤسسات الصحية المرجعية المعتمدة. وبناءً عليه، ومع ورود طلبات إلى بعض المؤسسات الصحية الخاصة بغرض الحصول على تقارير تشخيصية لأغراض التقديم على معونات وزارة التنمية الاجتماعية وصندوق الحماية الاجتماعية، أو بهدف الحصول على منح دراسية مكفولة من وزارة التربية والتعليم؛ فإن الوزارة تؤكد على ضرورة الالتزام بما يلي:

First: Authorized Reference Institutions for Diagnosis

Confirmed ASD diagnosis is limited to the following establishments:

- Sultan Qaboos University Hospital – University Medical City (Developmental Pediatrics)
- Royal Hospital – Developmental Pediatrics Specialty

أولاً: الجهات المرجعية المعتمدة للتشخيص يقتصر التشخيص المؤكد لاضطراب طيف التوحد على المؤسسات التالية:

- مستشفى جامعة السلطان قابوس – المدينة الطبية الجامعية (طب الأطفال النمائي)
- المستشفى السلطاني – تخصص طب الأطفال النمائي

Second: Referral of Suspected Cases All private health institutions must refer all suspected cases to the above-mentioned establishments when: • Developmental red flags are detected during early screening at 18 months. • Routine visits for children under five years of age.	ثانيًا: تحويل الحالات المشتبه بها يجب على المؤسسات الصحية الخاصة تحويل جميع الحالات المشتبه بها إلى الجهات المذكورة عند: • اكتشاف مؤشرات الاضطرابات النمائية خلال الكشف المبكر عند عمر 18 شهرًا. • الزيارات الروتينية للأطفال دون سن الخامسة.
Third: Entry of Diagnosis into Electronic Systems No ASD diagnosis may be entered in the system unless supported by an official confirmed diagnostic report issued by one of the authorized establishments.	ثالثًا: إدراج التشخيص في النظام الإلكتروني يُمنع إدراج أي تشخيص لاضطراب طيف التوحد في النظام إلا بعد الحصول على تقرير تشخيصي مؤكد صادر من إحدى المؤسسات المرجعية.
Fourth: Future Updates The Ministry will keep your establishments informed of any updates, including expansion of diagnostic centers across governorates to facilitate service accessibility. You are kindly requested to ensure full compliance with the above instructions and to take the necessary actions. With sincere regards,	رابعًا: التحديثات المستقبلية ستقوم الوزارة بإحاطة مؤسساتكم بأي مستجدات، بما في ذلك زيادة عدد مراكز التشخيص وتوزيعها على مستوى المحافظات لتسهيل وصول الخدمة. عليه يرجى التكرم بإيعاز المختصين لديكم للالتزام التام بما ورد أعلاه، واتخاذ اللازم. وتفضلوا بقبول فائق الاحترام والتقدير،،

مدير عام المديرية العامة للمؤسسات الصحية الخاصة

Dr. Muhanna Nasser Al Musalhi

Director General- D.G. Private Health Establishments



- المركز الوطني لصحة المرأة والطفل.
- دائرة ضبط الجودة وسلامة المرضى بالمؤسسات الصحية الخاصة.